
حل ناترازی برق زمان بر است
رئیس هیأت مدیره ســندیکای شــرکت های 
تولیدکننــده بــرق گفت: حل ناتــرازی برق 
نیازمند زمان برای به ثمر نشستن برنامه های 
مدیریت مصرف و اصلاح تعرفه های برق است.

ابراهیم خوش گفتار در گفت وگو با ایســنا، با 
بیان اینکه ناترازی در برق از ســال ۱۳۹۳ به 
وجود آمده و تا امروز استمرار داشته و میزان 
آن به مرور زمان افزایش یافته اســت، اظهار 
کرد: اگر قیمت برق منطقی شــود، می توان امیدوار بود برنامه های مدیریت مصرف محقق و شاید 
مشکل ناترازی برطرف شود.وی با تاکید بر این که همه حوزه از جمله تولید محصولات، خدمات و نیز 
فعالیت های اقتصادی و صنعتی وابسته به برق است افزود: منطقی نبودن قیمت برق یکی از دلایل 
اصلی وجود ناترازی اســت، چراکه درآمد صنعت برق، تناسبی با هزینه هایش ندارد.خوش گفتار با 
اشاره به راهکار حل این مساله گفت: اولین راهکار کنترل مصرف است، با کنترل مصرف، صرفه جویی 
و پیک سایی اتفاق می افتد. همچنین ضروری است که واقعی کردن قیمت برق هم به عنوان یکی از 
راهکارهای کلیدی دنبال شود.رئیس هیأت مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق با تاکید بر 
اینکه وضعیت پرداخت ها در بخش خصوصی باید اصلاح شود، گفت: در حال حاضر تولیدکنندگان 
خصوصــی و غیردولتی برق ۵۰ هزار میلیارد تومان از وزارت نیــرو طلب دارند که به موقع به آنها 
پرداخت نشده، به نحوی که بعضا مواردی که به منظور حمایت از بخش خصوصی در برخی از قوانین 
مصوب و ابلاغ شــده هم در این زمینه مورد توجه قرار نمی گیرد.خوش گفتار با بیان اینکه استمرار 
شرایط فعلی به عدم انجام سرمایه گذاری های جدید و تداوم مشکلات برق و تولید نیروگاه ها منجر 
خواهد شــد، گفت: اقتصاد برق نامتوازن است و همین امر به کاهش میزان سرمایه گذاری در برق 
منجر شده است. در واقع عدم رشد متناسب قیمت برق نسبت به هزینه های  تولید آن، این شرایط 
را رقم زده است. آمار نشان می دهد که شاخص قیمت تولید که نشان دهنده تغییر قیمت محصول 
خریداری شده از تولیدکننده است، در بخش معدن ۱۶۵۸، در بخش کشاورزی ۱۰۷۸، در صنعت 
۹۶۵ و در صنعت برق تنها ۳۰۳ بوده اســت.وی با اشــاره به پیش بینی وضعیت آینده صنعت برق 
گفت: در حال حاضر وزارت نیرو شرایطی را فراهم کرده که بر اساس آن ۷۰ درصد مصرف کنندگان 
نرخ خرید تضمینی را پرداخت می کنند. این سیاست بدون تردید شرایط منابع مالی وزارت نیرو و 
اقتصاد برق را بهبود می بخشد و باید از هزینه های جاری وزارت نیرو کاست و به تولید پرداخت، اما 
اگر بخواهیم مطالبات نیروگاه های خصوصی و غیردولتی را صرفا از محل منابع و بودجه های دولتی 
پرداخت کنیم، شرایط بسیار دشوار خواهد شد. متاسفانه در زمینه خرید برق از نیروگاه ها توجهی به 
قوانین مصوب و حتی آیین نامه های داخلی وزارت نیرو نشده و از این رو ضروری است که در جهت 
اصلاح نرخ خرید برق از نیروگاه ها ابتدا قانون را رعایت و به سود سرمایه گذار توجه کنند، به نحوی 
که جذابیت لازم را برای سرمایه گذاران پیدا کند.به گفته رئیس هیأت مدیره سندیکای شرکت های 
تولیدکننده برق، کنترل مصرف باید در کنار واقعی سازی قیمت برق اتفاق بیفتد، همچنین ضروری 
است که به استاندارد وسایل برقی نیز توجه شود به گونه ای که میزان مصرف برق و هزینه ناشی از 
آن در قیمت کالاها دیده شــده و قیمت محصولات بر اساس میزان مصرف آن ها تعیین شود.وی با 
اشــاره به ناترازی در صنعت گاز و چالش های صنعت برق و بخش خصوصی در این حوزه گفت: در 
سال ۱۳۹۲ قرار بود شدت مصرف انرژی بر اساس آنچه که تقریبا در تمام دنیا رخ داده بود، کاهش 
یابد، اما متاســفانه شاهدیم که از آن زمان شــدت مصرف انرژی در کشورمان رشدی ۳.۷ درصدی 
داشته است.خوش گفتار در ادامه تصریح کرد: افزایش شدت مصرف انرژی به دلیل عدم توجه جدی 
به این حوزه رخ داده اســت. ضمن اینکه سیاســت ها در عرضه گسترده برق و گاز به همه مناطق 
و مشــترکین هم یکی دیگر از عوامل بروز بحران ها از جمله ناترازی در حوزه انرژی محســوب می 
شود. یکپارچه سازی سبد انرژی و عرضه یک نوع انرژی به خانه ها می توانست مسیر مصرف  انرژی 
را برای افزایش راندمان و مدیریت مصرف هموارتر کند.وی به میزان ســوخت و راندمان نیروگاه ها 
اشــاره کرد و افزود: در حال حاضر ۲۰ نیروگاه بخار در کشــور فعال است که مصرف سوخت و آب 
بسیار بالایی دارند، همچنین ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه با راندمان زیر ۳۰ درصد فعالیت می کنند. در 
شرایط حاضر باتوجه به کمبود سوخت باید به سراغ نیروگاه راندمان بالا برویم، هر چند در شرایط 
فعلی نیروگاه هایی داریم که حتی با سن ۵۳ سال و راندمان پایین هم کار کرده و در مدار هستند. 
این رویکرد قطعا در حوزه مصرف گاز و در پیک زمستانی گاز برای وزارت نیرو مساله ساز خواهد شد.

رئیس هیأت مدیره سندیکای شرکت های تولیدکننده برق با بیان اینکه تا زمانی که ناترازی قیمت را 
حل نکنیم، مشکل صنعت برق حل نخواهد شد، خاطرنشان کرد: اگر تعرفه های برق همچنان پایین 

نگه داشته شود، قطعا شاهد افزایش مصرف و تبعات آن خواهیم بود.

مدیرعامل شــرکت بازرگانــی دولتی ایران از ذخیره ســازی حداکثری 
اقلام اساســی برای تأمین غذای ۸۸ میلیون ایرانــی خبر داد و گفت: 
انــواع کالاهای اساســی از جمله گندم، برنج، روغن و شــکر به میزان 
کافی در انبارها، ســیلوها و مخازن بخش های دولتی و خصوصی کشور 
ذخیره سازی شــده است.به گزارش ایسنا، سید ســعید راد همزمان با 
روز جهانــی غذا )نان( با اعلام این که کالاهــای اصلی مورد نیاز مردم 
بــه صورت کامل از محل منابع داخلی و خارجی، خریداری شــده و در 
مراکز ذخیره سازی نگهداری می شــود، افزود: پایه اولیه امنیت کشور، 
اطمینان خاطر از تأمین غذای مورد نیاز مردم و خوداتکایی کشــور در 
این زمینه اســت.وی با اشــاره به اینکه امسال با وجود پیش بینی اولیه 
مبنی بــر خرید ۸ میلیون تنُ گندم تاکنــون ۱۰ میلیون و ۳۴۸ هزار 
تنُ گندم از کشاورزان کشــور در قالب طرح خرید تضمینی خریداری 
شده است، اظهار کرد: البته به این میزان اکتفا نکرده ایم و برای تکمیل 
ذخایر استراتژیک کشور، نســبت به خرید گندم از مبادی خارجی نیز 
اقدام کرده ایم.راد همچنین از تامین ســایر کالاهای اساســی مورد نیاز 
در کشــور خبر داد و گفت: در این راستا، از ابتدای سال جاری بیش از 
۱۰۹ هزار تن دانه روغنی کلزا از کلزاکاران کشور خریداری شد و خرید 

دیگــر دانه های روغنی نظیر گلرنگ و آفتابگردان نیز در جریان اســت.
وی در تشــریح برنامه های تأمین کالاهای اساسی کشور گفت: خرید و 
ذخیره سازی کالاهای اساسی تولید داخل از اولویت های شرکت بازرگانی 
دولتی ایران اســت و بر اســاس تکالیف این شرکت، نسبت به تأمین و 
تکمیل ذخایر اســتراتژیک از طریق رصد بازارهای بین المللی نیز اقدام 
می شود.بنا بر اعلام وزارت جهاد کشاورزی، مدیرعامل شرکت بازرگانی 
دولتی ایران با بیان اینکه یکی از شاخص های دستیابی به امنیت بالای 
غذایی، برخوردار بودن از توان ذخیره ســازی بالاست، خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر، ظرفیت ذخیره سازی گندم کشور در دو بخش دولتی و 
خصوصی، به بیش از ۲۱ میلیون تنُ می رسد که به طور کامل پاسخگوی 
نیاز کشور است.معاون وزیر جهاد کشاورزی در خاتمه با تأکید بر این که 
برای انبارش ســایر کالاها از جمله برنج، روغن و شکر از ظرفیت کامل 
برخوردار هســتیم، خاطرنشان کرد: مخازن مختلف نگهداری روغن در 
کشور در دست ساخت است، ضمن اینکه برای نگهداری کالاها با حفظ 
کیفیت استاندارد، تأسیسات و مراکز ذخیره سازی به صورت مرتب پایش 
شده و نسبت به تعمیر و تجهیز و نیز نگهداشت و بروزرسانی آنها اقدامات 

فنی و فیزیکی مورد نیاز انجام می شود.

رئیــس هیأت مدیره اتحادیه صــادر کنندگان فرآورده هــای نفت، گاز و 
پتروشیمی گفت: میزان صادرات اعضای اتحادیه در بخش قیر، هیدروکربن 
و روغن در شش ماهه نخست امســال، ۲.۶ میلیارد دلار است.به گزارش 
ایسنا احمد معروف خانی در حاشیه شانزدهمین کنفرانس سالانه اتحادیه 
صادرکننــدگان فراورده هــای نفت، گاز و پتروشــیمی ایــران در جمع 
خبرنگاران اظهار کرد: در شــش ماهه نخست امسال در مجموع نزدیک 
به ۲۲ میلیارد دلار صادرات و ۳۰ میلیارد دلار واردات در کشــور داشتیم 
که اگر سیاست های بازگشت ارز صحیح تدوین شود، می تواند این گپ را 
پوشش دهد.وی با اشاره به آخرین وضعیت لایحه برنامه هفتم توسعه در 
بحث معافیت های صادراتی برای فراورده هــای نفتی، اظهار کرد: در این 
زمینه از سال گذشته قبل از شروع این بررسی پیش قدم بویم، پیشنهادات 
را ثبــت کردیم و جلســات مفیدی را با هیات رئیســه مجلس و اعضای 
کمیسیون تلفیق برگزار کردیم که اتاق بازرگانی ایران نیز در این زمینه ما 
را کمک کرد.رئیس هیأت مدیره اتحادیه صادرکنندگان فرآورده های نفت، 

گاز و پتروشیمی افزود: مذاکرات خوبی صورت گرفته و امیدواریم در آخر 
خروجی خوبی حاصل شود اما بهتر بود که بررسی و تصویب این طرح با 
ایــام نزدیک مجلس تقارن پیدا نکند و نمایندگان بتوانند با فرصت و کار 
کارشناسی بیشتر در مورد آن تصمیم گیری کنند.معروف خانی با تاکید بر 
اینکه برنامه هفتم توسعه یک برنامه مشوق محور در حوزه صادرات بوده 
و اساس برنامه بر پایه حمایت است، اظهار کرد:  امیدواریم سیاست هایی 
که تصویب می شــود، در اجرا آنطور که باید عملی شوند تا بتوانیم شاهد 
توســعه اقتصاد به ویژه در صنعت نفت، گاز پتروشیمی باشیم.وی با بیان 
اینکه بخش خصوصی توانسته در سال گذشته ۴.۸ میلیارد دلار صادرات را 
محقق کند که با توجه به تعداد کم واحدهای در اختیار عدد بسیار خوبی 
اســت، گفت: لازم است توجه بیشــتری به بخش خصوصی وجود داشته 
باشــد و امیدواریم دولت با تمرکز مدیریتــی در حوزه اقتصادی خود این 

فضا را مدیریت کند.
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مواضع و تحرکات اخیر وزیر امور خارجه ایران در حمایت از مردم غزه و هشدار به رژیم صهیونیستی بازتاب گسترده ای در رسانه های عربی داشت و کاربران فضای مجازی در جهان عرب 
نیز از این مواضع تمجید کردند. به گزارش ایسنا، حسین امیرعبداللهیان، وزیر خارجه ایران اخیرا و بعد از آغاز نبرد »طوفان الاقصی«  سفری به برخی کشورهای منطقه از جمله سوریه 
و لبنان داشت و در جریان این سفر بر حمایت قاطع جمهوری اسلامی ایران از مقاومت فلسطین تاکید کرد. امیرعبداللهیان در گفت وگو با مقامات این کشورها و همچنین در گفت وگو با 
شبکه قطری الجزیره، گفت وگوی تلفنی با وزرای خارجه تونس، مالزی و پاکستان و همچنین در گفت وگوی تلویزیونی که از شبکه افق پخش شد از مردم غزه حمایت و نسبت به گسترش 
جنگ در منطقه به رژیم صهیونیستی هشدار داد و این مواضع بازتاب گسترده ای در جهان عرب داشت. شبکه الجزیره در تیتری در این باره نوشت که » ایران نسبت به پیامدهای درازمدت 
عدم توقف حملات اسرائیل به نوار غزه هشدار داد و امیرعبداللهیان در دوحه با اسماعیل هنیه دیدار کرد«.این شبکه قطری در گزارشی نوشت که همزمان با دیدار حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران با اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس در دوحه و بررسی تحولات فلسطین، پایگاه خبری اکسیوس اعلام کرد که ایران گفته است درصورت تداوم حملات علیه 

نوار غزه دست بکار خواهد شد.

www.sobh-eqtesad.ir

»هشدار امیرعبداللهیان به تل آویو«؛ تیتر رسانه های عربی
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فلسطین تنها نیست!

حجت الاسلام علی شیرازی
تهران- ایرنا- ظالمان صهیونیستی و قلدران آمریکایی بدانند که غزه 
وطن فلسطینی ها است. به جای مردم غزه، باید غاصبان اسرائیلی 
از منطقه بروند. به گزارش گروه سیاســی ایرنا، حجت الاسلام علی 
شیرازی در یادداشتی نوشت: باید به هر ظلمی که در غزه، در حال 
انجام اســت پایان داده شود. باید هر جنایتی در فلسطین متوقف 
شود. قبل از آن که دیر شود، باید صهیونیست ها به ظلم خود پایان 
دهند. اشغالگران قدس بدانند که در صورت تاخیر در پیشگیری از 
ظلم، مقاومت به وظایف خود در برابر آنان عمل خواهد کرد. این بار 
نیز طوفانش از طوفان الاقصی شدیدتر است. اگر رژیم صهیونیستی 
از جنایات خود در غزه دست برندارد، ایران نمی تواند صرفاً نظاره گر 
باشــد. در صورت استمرار کشتار مردم و محاصره غزه، صحنه نبرد 
توسعه می یابد. اگر تجاوزات صهیونیست ها تمام نشود، دست همه 
دوستان فلسطین در منطقه روی ماشه خواهد رفت. وضعیت منطقه 
مثل باروتی است که هر ساعت امکان یک انفجار مهیب وجود دارد.

آمریکایی ها هم اگر در کنار رژیم فروپاشیده صهیونیستی بایستند، 
مطمئن باشــند که ضربات سختی که بر پیکر اسرائیل می نشیند، 
آنان را نیز بی نصیب نمی گذارد. مســئولیت احتمال بازشدنِ پای 
جبهه های مقاومت در منطقه و مســئولیت هرگونه توسعه جنگ 
امروز نیز به طور مســتقیم متوجه آمریکائی هاســت.اگر آمریکا و 
اسرائیل دست از شرارت برندارند، حتی یک ساعت آینده هم معلوم 
نیست منطقه چه وضعیتی خواهد داشت.اگر دامنه جنگ گسترش 
پیدا کند، خسارت های سنگینی به ایالات متحده وارد خواهد شد.

ظالمان صهیونیســتی و قلــدران آمریکایی بداننــد که غزه وطن 
فلســطینی هاســت. به جای مردم غزه، باید غاصبان اسرائیلی از 
منطقه بروند. هیچ مهاجرتی از غزه به کشوری دیگر مطرح نیست. 
غزه ای در غزه می ماند و با طوفان الاقصی های در پیش رو، نابودی 
رژیم صهیونیســتی را رقم می زند.امروز جهان در انتظار شکســت 
راهبردی دشمن صهیونیستی و منتظر است تا زلزله ای گسترده تر 
و شدیدتر در قلب این رژیم ایجاد شود.صهیونیست ها فکر می کنند 
که می توانند با کشــتار وحشیانه مردم غزه، ننگ شکست گسترده 
خود را از بین ببرند.ارتش ذلیل و بزدل رژیم صهیونیستی نتوانست 
در برابر نیروهای شــجاع مقاومت ایستادگی کند و به همین دلیل 
به کشــتار بی رحمانه و ظالمانه مردم عادی روی آورد. این حرکت 
احمقانه غاصبان فلسطین، نشانه ضعف و زبونی آنهاست.رسانه های 
صهیونیستی در گزارش ها و گفت وگوهایی با شهرک نشینان خود 
اعتراف کردند که نبرد طوفان الاقصی از ســوی حماس، شــوکی 
بــزرگ برای اســرائیلی ها بوده و معتقدند: ایده ترک ســرزمین و 
مهاجرت برای نوار غزه نیســت، بلکه به معنای خروج ما از کشور 
اســت.امام خامنه ای فرمودند: قضایای روزهای اخیر فلســطین، 
به ویژه بمباران ها و شــهادت زنان و کودکان و مردان، دل انســان 
را مجــروح می کنــد؛ اما بخش دیگری از این قضایا نشــان دهنده 
قدرت باورنکردنی اســلام در فلســطین اســت؛ معظم له در ادامه 
فرمودند: با لطف خداوند این حرکتی که در فلســطین آغاز شــده 
منجر به پیروزی کامل فلســطینی ها خواهد شد.وزیر دارایی رژیم 
صهیونیستی نیز از زاویه ای دیگر گفت: باید با سرافکندگی اعتراف 
کنیم که شکست خورده ایم! وی افزود: سران اسرائیل و سازمان های 
امنیتــی در حمایت از شــهروندانمان شکســت خوردند!باید باور 
کنیم که جنگ غزه اولین مرحله از فروپاشــی زودرس رژیم جعلی 
صهیونیستی خواهد بود و شکست های اسرائیل را گسترش می دهد.

باید قلدران غاصب باور کنند که بمباران ســاختمان ها و کشــتن 
زنان و کودکان مظلوم در هیچ منطقی نشــان قدرت نیست.امروز 
هویت جعلی رژیم وحشی و ظالم صهیونیستی فرو ریخته و جز یک 
پوســته توخالی چیز دیگری از آن باقی نمانده است. کشتار مردم 
غیر نظامی نیز کار آن رژیم را ســخت تر می کند.سخنگوی ارتش 
رژیم صهیونیســتی گفت: ۱۳۰ هزار موشک حزب الله، اسرائیل را 
تهدید می کند. او در محاسبه خود، سخنی از ایران نگفته؛ سخنی 
از سوریه و عراق و یمن هم نگفته است.ملّت فلسطین، ملتّ امروز و 
دیروز نیست. یک ملّت چندهزارساله است. این ملت در مقابل ظلم 
غاصبان، طوفان به پا می کند. اگر در کنار این ملت کهن سال، قدرت 
ملت های ایران، لبنان، ســوریه، عراق و یمن قرار بگیرد، چه اتفاقی 
در اســرائیل می افتد!؟برژینسکی مشاور امنیت ملی سابق آمریکا 
می گوید: امروز باید رهبران ابرقدرت های جهانی از مسئولان ایرانی 
برای حفظ امنیت خود وقت قبلی بگیرند. همان طور که بارها اعلام 
کرده ام، کشوری که تحت شدیدترین فشارها و تحریم ها بوده است، 
اکنون با این همه مشــکلات رتبه ۱۷ اقتصاد جهانی اســت.دانش 
هسته ای را نهادینه کرده، در سلول های بنیادین جزو پیش قراولان 
جهان اســت. قدرتمندترین ارتش و قوای مسلح جهان را داراست. 
خاورمیانه کاملا تحت نفوذ و ســیطره آنهاست، و من اعتماد راسخ 
دارم این کشور با این ظرفیت ها و توان بومی، در آینده ای نه چندان 
دور احیاگــر تمدن بزرگ اســلامی - ایرانی می شــود.این قدرت 
می تواند با حمایت از مردم غزه، اسرائیل را با خاک یکسان کند. در 

صدور فرمان جهاد ایران تعجیل نکنید.

سرمقاله

طی شش ماهه نخست امسال انجام شد

صادرات ۲.۶ میلیارد دلاری فرآورده های نفتی

مدیرعامل شرکت بازرگانی دولتی ایران اعلام کرد

ذخیره سازی حداکثری اقلام اساسی برای تأمین غذای ۸۸ میلیون ایرانی

رهبر انقلاب در دیدار نخبگان:

حملاترژیمصهیونیستیادامهیابد،مسلمانانبیتابمیشوند

محسنی اژه ای در دیدار با مسئولان سازمان غذا و دارو:

نبایدکالاییرابیدلیل
توقیفکنیم

احتمال تغییر در سیستم یارانه بگیران

رئیس قوه قضاییه گفت: باید برای مردم فرهنگ ســازی شــود تا در امر نظارت بر محصولات غذایی 
و دارویی مشــارکت فعال داشــته باشــند و موارد و مصادیق ناظر بر وجود فساد و تخلف در فرآیند 
تولید و توزیع محصولات غذایی و دارویی را گزارش کنند. به گزارش ایســنا به نقل از  قوه قضاییه، 
حجت الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای در دیدار با مسئولان سازمان غذا و دارو، ضمن اشاره به 
اهمیت مقوله بهداشت و سلامت و تاکیداتی که در رابطه با این دو مقوله در آموزه های دینی صورت 

گرفته است،....

روسیه اولین مشتری طلای سبز ایران

افزایش ۱۳ هزار واحدی شاخص بورس
/توسعه همکاری های ایران و بلاروس/
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گزیده خبر
آیت الله محقق داماد:

مسلمانان در برابر جنایات 
رژیم صهیونیستی علیه فلسطین 

سکوت نمی کنند

آیــت الله محقق داماد در پیامی تاکید کرد: مردم مســلمان که بر اســاس 
تعلیمات نظام حقوق اسلامی سابقه دیرینه در حمایت از مظلومان و رعایت 
حقوق بشر دوســتانه دارند، نمیتوانند شاهد چنین جنایاتی بوده و سکوت 
کنند.بــه گزارش ایســنا، آیت الله مصطفی محقق دامــاد در پیامی درباره 
عملیات طوفان الاقصی نوشــت: »قرن معاصر شاهد چند رخداد مهم است 
که هرکدام به جای خود موجب افتخار بشــریت و نشانه رشد و تعالی تفکر 
انســانی بوده است. از جمله تشــکیل جامعه ملل و سپس سازمان ملل و 
بالاخره اعلامیه جهانی حقوق بشر و از همه بالاتر با تصویب چهار کنواسیون 
ژنو و دو پروتکل الحاقی به آنها و تنظیم مقررات حقوق بشــر دوستانه می 
باشــد.جنگ، تجاوز و خونریزی هر چند به موجب قراردادهای منعقده پس 
از جنگهای جهانی ممنوع اعلام شــد ولی به دلیل خوی تجاوزگری برخی 
افراد و وقوع درگیری های مســلحانه، جامعه بشری  به این فکر افتاد که اگر 
جنگی درعین حال اتفاق افتاد، طرفین جنگ چه کسانی باشند؟ و چه نوع 
ســلاحهایی میتواند بکاربرده شود؟ اسیران چه حقوقی دارند؟ ونظایر اینها. 
بــه موجب مقرارات اخیر برای شــهروندان مطلقاً و برخی مقولات خاص از 
جمله کودکان و زنان غیرنظامی که مظهر بی گناهی ومعصومیت هســتند  
در دوران درگیری های مســلحانه از مصونیت برخوردار شدند و دیگربار در 
ســنوات بعد به موجب کنوانســیون دادگاه بین المللی کیفری متخلفین از 
مقررات حقوق بشــر دوســتانه  به جرائم علیه بشریت منتسب و در دادگاه 
مزبور قابل محاکمه شــدند.آنچه در این روزها موجب تاسف گردیده فاجعه 
انســانی است که در حملات رژیم غاصب صهیونیست علیه مردم غزه انجام 
می گیرد. مادران و کودکان به خاک و خون کشــیده می شوند و شهروندان 
از خانه و کاشانه خود آواره می گردند. شهروندانی که سالهاست از دیار خود 
رانده شده و نوید بازگشت به خانه خود را به کودکانشان داده بودند،  اینک 
با آتش گلوله پاســخ اطفالشان را می دهند. راه تأمین آب آشامیدنی و غذا 
را به روی آنها مسدود می کنند. این کردارهای زشت، سیاه و ناجوانمردانه، 
مایه ننگ و شــرمندگی بشریت است. بشــریتی که نیم قرن قبل به خود 
آمد و هرگونه جنگ و خونریزی را ممنوع اعلام داشــت، برخودبالید و برای 
شهروندان مظلوم حقوقی قایل شد و از آنها دفاع کرد، اکنون توسط یک رژیم 
غاصب بر تمام ارزشــهایش خط بطلان کشیده می شود. امید بشریت برای 
رشد و تعالی، ناامید می گردد. اسفا! که چنین رژیمی مورد تایید و حمایت 
کشــورهای مدعی تمدن قرارگیرد و فریاد کودکان بیگناه تشنه، گرسنه و 
مجروح و زخم خورده به جایی نرســد!مردم مسلمان که بر اساس تعلیمات 
نظام حقوق اســلامی سابقه دیرینه در حمایت از مظلومان و رعایت حقوق 
بشر دوستانه دارند، نمیتوانند شــاهد چنین جنایاتی بوده و سکوت کنند. 
المِِ  سفارش حضرت مولا علی)ع( هرگز فراموش شدنی نیست که »کُونوا للِظَّ
خَصْماً وَ للِمَْظْلُومِ عَوْناً«. از درگاه حق متعال برای همه مظلومان جهان رفع 
ظلم و برای ملت فلســطین خاصه، موفقیت و وصول به حقوقشان و زندگی 

در سایه عدالت، آزادی و آرامش مسألت دارم.«

دبیرکل سازمان اکوسای به تهران آمد
تهران- ایرنا- دبیرکل ســازمان اکوسای و 
رئیس دیوان محاســبات کشور پاکستان و 
هیات همراه امروز )۲۵ مهرماه( با استقبال 
مســئولان دیــوان محاســبات جمهوری 
اســلامی ایران وارد تهران شدند.به گزارش 
ایرنــا از اداره کل روابط عمومی و اموربین 
الملل دیوان محاسبات کشور، محمد اجمل 
گوندال که به منظور شــرکت در بیست و 
هفتمین نشســت هیات رئیسه اکوسای به 
ایران سفر کرده، صبح امروز با استقبال دادخواه مشاور رئیس کل و قاسم پور دستیار رئیس 
سازمان اکوسای وارد فرودگاه حضرت امام خمینی )ره( تهران شد.قرار است دبیرکل سازمان 
اکوسای و رئیس دیوان محاسبات پاکستان با سیداحمدرضا دستغیب رئیس سازمان اکوسای 
و رئیس کل دیوان محاســبات جمهوری اســلامی ایران نیز دیدار و درباره برنامه های این 
سازمان با یکدیگر بحث و تبادل نظر کنند.بر اساس این گزارش، بیست و هفتمین نشست 
هیات رئیســه اکوسای و بیست و دومین نشســت کمیته آموزش اکوسای فردا چهارشنبه 
۲۶ مهرماه ۱۴۰۲ مقارن با ۱۸ اکتبر ۲۰۲۳ میلادی در تهران به میزبانی دیوان محاسبات 
جمهوری اســلامی ایران و با حضور اعضای هیات رئیسه این سازمان از کشورهای ایران، 

پاکستان، ترکیه، قرقیزستان و قزاقستان برگزار می شود.

رهبر انقلاب در دیدار نخبگان:

حملاترژیمصهیونیستیادامهیابد،مسلمانانبیتابمیشوند

نبایدکالاییرابیدلیلتوقیفکنیممحسنی اژه ای در دیدار با مسئولان سازمان غذا و دارو:

تهران - ایرنــا - حضرت آیت الله خامنه ای گفتند: چنانچه جنایت 
رژیم صهیونیســتی ادامه یابــد، مســلمانان و نیروهای مقاومت 
بی تاب می شــوند و دیگر کســی نمی  تواند جلوی آن ها را بگیرد.

به گزارش خبرنگار سیاســی ایرنا؛ حضرت آیت الله خامنه ای رهبر 
معظم انقلاب اســلامی صبــح امروز)سه شــنبه( در دیدار حدود 
هزار نفر از نخبگان کشور شــامل برگزیدگان کنکور، برگزیدگان 
المپیادها، اســتادان جوان، برگزیدگان جایزه های علوم و فناوری 
و شــرکت های دانش بنیان اظهار کردند: حرف اول من این اســت 
که جامعه علمی کشــور، نخبگان کشــور، امروز به یک حرکت و 
خیز جدید احتیاج دارند.ایشــان افزودند: ایــن خیز جدید باید با 
اســتفاده از همراهی این دولت و همکاری مسئولان جوانی که در 
بدنه دولت حضور دارند و همت خود شما مجموعه نخبگان، انجام 
بگیرد. رهبر معظم انقلاب اســلامی در ادامه با اشــاره به جنایات 
رژیم صهیونیستی تصریح کردند: چنانچه جنایت رژیم صهیونیستی 
ادامه یابد، مســلمانان و نیروهای مقاومت بی تاب می شوند و دیگر 
کســی نمی  تواند جلوی آن ها را بگیرد.ایشان افزودند: این را بدانند 
و دیگــر توقع نکنند که نگذارید فلان گروه، فلان کار را انجام دهد 
چون کســی نمی تواند جلوی آن ها را بگیرد وقتی بی تاب شــدند. 
این واقعیتی اســت که وجود دارد.حضرت آیت الله خامنه ای بیان 
کردند: البته رژیم صهیونیستی هر کاری بکند، نمی تواند شکست 
مفتضحانــه ای که در این قضیه خــورد را جبران کند.رهبر معظم 
انقلاب اســلامی با تاکید بر اینکه رژیم غاصب صهیونیســتی باید 
محاکمه شود گفتند: در قضیه فلسطین آنچه که جلوی چشم همه 

دنیاســت، جنایت نسل کشــی رژیم غاصب است؛ این را همه دنیا 
مشاهده می کنند.ایشان تاکید کردند: مسئولان برخی کشورها که 
با مسئولان کشور ما در دفاع از رژیم غاصب صهیونیستی صحبت 
کردند، اعتراض شــان این بود که چرا فلسطینی ها، غیر نظامیان را 
کشــتند. اولا این حرف، خلاف واقع است؛ یعنی اصلا این ها که در 

شهرک ها هســتند، غیر نظامی نیستند بلکه همه مسلح هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: بر فرض هم که غیرنظامی باشند، 
حالا چه تعداد غیر نظامی کشته شدند؟ صد برابر آن ها را این رژیم 
غاصب، از زن و بچه و پیر و جوان و غیر نظامی می کُشــد؛ آن هم 
در ساختمان های غزه که نظامیان در آن ها ساکن نیستند؛ نظامیان 

در جای خود هستند و آن ها می دانند که این ها، هم مردم هستند 
و هم مراکز پر جمعیت را انتخاب می کنند و می زنند.ایشان تاکید 
کردند: در همین چند روز، فلسطینی ها چند هزار کشته دادند؛ این 
جنایتی است که جلوی چشم همه مردم دنیا قرار دارد. رژیم غاصب 

صهیونیستی، حتما باید محاکمه شود.

رئیس قوه قضاییه گفت: باید برای مردم فرهنگ سازی شود تا در امر نظارت بر 
محصولات غذایی و دارویی مشارکت فعال داشته باشند و موارد و مصادیق ناظر 
بر وجود فساد و تخلف در فرآیند تولید و توزیع محصولات غذایی و دارویی را 
گزارش کنند. به گزارش ایسنا به نقل از  قوه قضاییه، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای در دیدار با مسئولان سازمان غذا و دارو، ضمن اشاره به اهمیت 
مقوله بهداشت و سلامت و تاکیداتی که در رابطه با این دو مقوله در آموزه های 
دینی صورت گرفته است، اظهار کرد: مطابق با اصول مبرهن عقلی، پیشگیری 
مقدم بر درمان اســت، لذا اهمیت بهداشت در تحقق سلامت فردی و جمعی 
امری آشــکار و واضح است؛ اما متأسفانه ما در ارتباط با این امرِ مهم آنطور که 
باید و شــاید از حیث تجهیز ساختار و منابع و امکانات عمل نکرده ایم و بیشتر 
متمرکــز و معطوف بر درمان بوده ایم؛ از ســویی دیگر علی رغم اهمیت بالای 
سلامت روحی و روانی، بیش از این مقوله به موضوع سلامت جسم پرداخته ایم 
حال آنکه تأثیر ســلامت روان بر سلامت جسم موضوعی است که بر هیچکس 
پوشیده نیســت.حوزه غذا و دارو فرد متخصص می خواهد وی تصریح کرد: با 
عنایت به گســتره نقش و مأموریت های سازمان غذا و دارو در زنجیره تولید و 
مصرف مواد غذایی و دارو و مقوله بســیار مهم و خطیر نظارت در این عرصه، 
باید این سؤال را مطرح کرد که آیا ساختار، بودجه، نیروی انسانی و تجهیزات 
ســازمان مزبور تکافوی ایفای مطلوب کلیه مأموریت ها بالاخص مأموریت های 
خطیر نظارتی می باشــد یا خیر؟ بدون تردیــد در امر نظارت ها در حوزه غذا و 
دارو باید از تجهیزات فناورانه روز بهره برد تا تضمین ســلامت محصولات این 
حوزه ارتقاء یابد؛ همچنین باید توجه داشت که حوزه غذا و دارو، حوزه ای است 
که به انسان هایی متخصص و متعهد و امین نیاز دارد و لغزیدن در این جایگاه 
بسیار گران تمام می شــود.وی موضوع فرهنگ سازی در بحث نظارت بر حوزه 
غــذا و دارو را مقوله ای مهم تلقی کرد و گفت: باید برای مردم فرهنگ ســازی 
شــود تا در امر نظارت بر محصولات غذایی و دارویی مشــارکت فعال داشته 
باشند و موارد و مصادیق ناظر بر وجود فساد و تخلف در فرآیند تولید و توزیع 
محصولات غذایی و دارویی را گزارش کنند؛ شما در سازمان غذا و دارو و ما در 
دســتگاه قضایی و سایر بخش های ذی صلاح باید توجه داشته باشیم که مبادا 
در کار مــردم در این حوزه گره بیفکنیم. نباید کالایی را بلاوجه توقیف کنیم؛ 
امری که سبب تحمیل خسارت به مردم و صاحبان اموال می شود و ممکن است 
فاسد شدن محموله توقیف شده را در پی داشته باشد.رئیس قوه قضاییه جلب 
اعتماد مردم و مصرف کنندگان در حوزه غذا و دارو را مقوله ای بسیار با اهمیت 
توصیف کرد و اظهار داشــت: برای مردم و مصرف کنندگان، مسائل و شبهات 
را تبییــن کنید و اجازه ندهید اعتماد آن ها از مســئولان و متولیان این حوزه 
ســلب شود.وی در بخشی از این جلسه با اشاره به گلایه مسئولان سازمان غذا 

و دارو در مــورد برخی آرای صادره از ناحیه هیئت عمومی دیوان عدالت اداری 
بیان داشت: دیوان عدالت اداری نمی تواند مصلحت سنجی کند، بلکه باید کاملًا 
منطبق با قانون حکم کند؛ اینکه شما بعنوان متولیان امر غذا و دارو نسبت به 
برخی مقولات نظیر نحوه تأســیس داروخانه ها و موضوعاتی از این دست نقد 
و اعتراض داریــد، باید همت خود را معطوف و متمرکز بر اصلاح قانون کنید؛ 
البته مطمئن باشــید چنانچه رأیی خلاف قانون در دیوان عدالت اداری صادر 
شــود، ســازوکارهای نقض آن رأی در خود قانون پیش بینی شده است که از 
جمله آن ها می توان به ماده ۹۱ قانون تشکیلات و آیین دادرسی دیوان عدالت 
اداری اشــاره کرد. پیش از سخنان حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، 
»محمدی« رئیس سازمان غذا و دارو ضمن قدردانی از دستگاه قضا و به صورت 
ویژه دادسرای ویژه رســیدگی به جرایم پزشکی برای رسیدگی به موضوعات 
و پرونده های ســازمان غذا و دارو، گفت: »ایجاد شــعب ویژه و اختصاصی در 
استان ها برای رسیدگی به پرونده های سازمان غذا و دارو« و همچنین »تسریع 
در روند رسیدگی به پرونده های مرتبط با حوزه غذا و دارو«، دو درخواست اصلی 
ما از دستگاه قضایی است. طی مدت اخیر شاهد بودیم که سازمان بازرسی در 
زمینه نظارت های مرتبط با حوزه غذا و دارو، رویکردی پیشگیرانه داشته است 
و تقاضای ما، اســتمرار این نگاه و رویکرد از ســوی سازمان بازرسی است.وی 
همچنین تعامل این ســازمان با دیوان عدالت اداری را مثبت ارزیابی کرد و در 
عین حال گفت: انتظار ما از دیوان عدالت اداری آن اســت که به حوزه سلامت 
نگاهی تخصصی داشته باشد و میان رسیدگی به موضوعات و پرونده های مرتبط 
با حوزه سلامت مردم که امری بسیار خطیر و حساس است با سایر موضوعات 

و پرونده ها، تمایز و تفاوت قائل شــود.میرزازاده معاون توسعه مدیریت و منابع 
ســازمان غذا و دارو نیز در این جلسه، با اشــاره به همکاری خوب و موثر این 
سازمان با سازمان بازرسی اظهار کرد: سعی ما در سازمان غذا و دارو این است 
که در اسرع وقت، به تذکرات ســازمان بازرسی رسیدگی کنیم و مشکلات را 
برطرف سازیم.وی بر ضرورت تقویت سامانه های مرتبط با غذا و دارو و همچنین 
ارتقاء سامانه های آزمایشگاهی مرتبط با این حوزه تاکید کرد و خواستار حمایت 
هرچه بیشتر دولت و دستگاه قضایی برای تحقق این مهم شد.حیدری مدیرکل 
حراســت ســازمان غذا و دارو نیز در این جلسه اظهار کرد: تمرکز ما در بخش 
حراســت سازمان غذا و دارو بر شناسایی گلوگاه های اصلی فساد است و تلاش 
می کنیم با تمرکز بر روی فرآیندهای فســادزا و رفع اشــکلات موجود در این 
فرآیندها، به صورت اصولی با تخلفات برخــورد کنیم. از طریق راه اندازی میز 
خدمت الکترونیک در سازمان غذا و دارو، حدود ۷۰ درصد از مراجعات حضوری 
به این سازمان کاهش پیدا کرده است.حاضری مدیرکل حقوقی سازمان غذا و 
دارو نیز طی سخنانی با اشاره به حساسیت و خطیر بودن موضوع سلامت مردم، 
خواســتار اصلاح نگاه دیوان عدالت اداری به موضوعات و پرونده های مرتبط با 
حوزه غذا و دارو شد. به نظر می رسد با توجه به نقش تنظیم گری سازمان غذا 
و دارو در ســطح کشور، لازم باشــد با انجام برخی اصلاحات قانونی، نیروهای 
سازمان غذا و دارو به عنوان »ضابط« مورد پذیرش قضات قرار بگیرند.پیکان پور 
مدیرکل امور دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو نیز در این جلسه با 
بیان این که »وضعیت تامین دارو در کشــور نســبت به سال گذشته به مراتب 
بهتر شــده است«، گفت: این مهم با همراهی و همکاری بخش های مختلف از 
جمله دستگاه قضا محقق شده است.وی همچنین با اشاره به روند فروش دارو 
در برخــی نرم افزارهای اینترنتی گفت: فــروش دارو در نرم افزارهای اینترنتی، 
بــه صورت »بدون کنترل« و با »قیمت هــای چندبرابر قیمت واقعی« صورت 
می گیرد و ما از دستگاه قضایی تقاضا داریم که به این موضوع، ورود داشته باشد.

غفارزاده مدیرکل تجهیزات و ملزومات پزشــکی سازمان غذا و دارو نیز در این 
جلسه با قدردانی از عملکرد موثر سازمان بازرسی در مسائل و موضوعات مرتبط 
با حوزه تجهیزات و ملزومات پزشکی گفت: از طریق این بازرسی ها و نظارت ها، 
می تــوان فرآیندهای ناکارآمد را شناســایی کرد و در صــدد رفع آن ها برآمد.

وی همچنین خواســتار حمایت های بیشــتر بخش های ذی ربط از روند تولید 
تجهیزات پزشــکی در کشور شــد.یکی دیگر از مدیران سازمان غذا و دارو نیز 
در این جلســه به بیان مطالبی در مورد »به ارث رسیدن داروخانه ها به وراث« 
پرداخت.در این نشست، »خداییان« رئیس سازمان بازرسی، »مسجدی« رئیس 
سازمان پزشکی قانونی و »دُربین« معاون دیوان عدالت اداری نیز به بیان مطالب 

و نقطه نظرات خود پرداختند.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: امســال ۷۰ هزار میلیارد تومان از طریق طرح دارویار از منابع هدفمندی برای کنترل 
قیمت دارو می دهیم. به گزارش ایســنا، داوود منظور در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی بندی 
از لایحه برنامه هفتم برای تعیین تکالیفی جهت تخصیص منابع بودجه عمومی ســلامت از طریق نظام ســلامت اظهار کرد: 
طبق سیاست ها موضوع مدیریت منابع سلامت از طریق نظام بیمه با محوریت وزارت بهداشت و همکاری سایر مراکز و نهادها 
باید وجود داشــته باشــد. وی توضیح داد: ما منابع زیادی برای بهداشــت و درمان هزینه می کنیم اما خود وزارت بهداشت و 
درمان نمی تواند این هزینه ها را انجام دهد. این منابع را به بیمه ها می دهیم و بیمه ها سندهای هزینه بیماران را بررسی کرده 
و پرداخت ها صورت می گیرد.رئیس ســازمان برنامه و بودجه بیان کرد: امســال ۷۰ همت از طریق طرح دارویار از منابع هدفمندی برای کنترل قیمت دارو می دهیم 
این پول را وزارت بهداشت و درمان اعلام کرده و ما به شرکت های بیمه می دهیم آنها قیمت دارو را متناسب با کمک ها کاهش داده تا هزینه از جیب مردم کم شود.

منظور اضافه کرد: امسال حدود ۳۸ همت منابع به بیمه سلامت می دهیم که ۱۰۶ همت هم کمک به تامین اجتماعی و ۹ همت به نیروهای مسلح است پس حدود 
۲۲۰ همت هزینه از طریق بیمه ها می شود. ما عملا خرید خدمت به صورت راهبردی از مراکز بیمارستانی دولتی و غیردولتی می کنیم و هزینه اینها با محوریت بیمه 

پرداخت شده و تنظیم گری برعهده وزارت بهداشت و درمان است.

کلیه شرکت های تولیدکننده و واردکننده خودرو و موتورسیکلت مکلف شدند تا یک درصد از قیمت فروش خودرو، ماشین آلات 
و موتورسیکلت را جهت خرید و تحویل آمبولانس در اختیار هلال احمر قرار دهند.به گزارش خبرنگار مهر، نمایندگان در جلسه 
علنی نوبت صبح امروز )ســه شنبه ۲۵ مهر ماه( مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی جزییات لایحه برنامه هفتم توسعه، 
با بند الحاقی ۱ ماده ۶۹ این لایحه موافقت کردند. بر اساس این مصوبه، از سال دوم اجرای برنامه کلیه شرکت های تولیدکننده 
و واردکننده خودرو و موتورســیکلت مکلفند حســب مورد به ازای فروش هر دســتگاه خودرو، ماشین آلات سنگین و سبک و 

موتورسیکلت، یک درصد )%۱( از قیمت فروش خود را جهت خرید و تحویل آمبولانس و موتورلانس به جمعیت هلال احمر جمهوری اسلامی ایران و ناوگان اورژانس زمینی سازمان 
اورژانس کشور اختصاص دهند.سند جامع مراقبت های سلامت تهیه می شود مطابق با بند الحاقی ۳ ماده ۶۹ لایحه، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی با همکاری سازمان های 
نظام پزشــکی و نظام پرســتاری جمهوری اسلامی ایران و سایر ذی نفعان مکلف است در سال اول اجرای برنامه، سند جامع مراقبت های سلامت را تهیه نموده و به تصویب هیأت 

وزیران برساند و نسبت به اجرای آن از سال دوم اجرای این قانون اقدام کند.

جزییات لایحه برنامه هفتم توسعه؛منظور: امسال ۷۰ همت از منابع هدفمندی را برای کنترل قیمت دارو می دهیم

یک درصد از قیمت فروش خودرو و ماشین آلات 
صرف خرید آمبولانس می شود

امیرعبدللهیان و بورل درخصوص تحولات منطقه 
گفت وگو کردند

تهران-ایرنا- وزیر امور خارجه کشورمان سیاست های غیرسازنده آمریکا و تشویق رژیم صهیونیستی توسط واشنگتن برای 
انجام حملات بیشتر علیه غیر نظامیان در غزه را عامل مهمی در تداوم و گسترش جنگ دانست. به گزارش حوزه سیاست 
خارجی ایرنا؛ در گفت وگوی تلفنی حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان و جوزف بورل، نماینده عالی اتحادیه 
اروپا در امور خارجی و سیاست امنیتی، طرفین درخصوص تحولات منطقه تبادل نظر کردند. امیرعبداللهیان سیاست های 
غیرسازنده آمریکا و تشویق رژیم صهیونیستی توسط واشنگتن برای انجام حملات بیشتر علیه غیر نظامیان در غزه را عامل 
مهمی در تداوم و گسترش جنگ دانست. امیرعبداللهیان افزود: این در حالی است که شاهد برگزاری تظاهرات گسترده در 
جهان در محکومیت اقدامات و جنایات رژیم صهیونیستی علیه مردم غیرنظامی و زنان و کودکان در غزه هستیم. وزیر امور 
خارجه کشورمان افزود: متاسفانه روزانه بین سیصد تا هفتصد غیرنظامی در غزه به شهادت می رسند و با توجه به محاصر غزه 
و بسته بودن کریدور بشردوستانه، امکان ارسال دارو و غذا برای ساکنین غزه وجود ندارد. جوزف بورل نماینده عالی اتحادیه 
اروپا در امور خارجی و سیاست امنیتی نیز در این گفتگو گفت: گسترش تنش ها در منطقه بسیار خطرناک است و لازم است 

تمامی طرف ها خویشتن داری پیشه کنند. ما هم در اتحادیه اروپا به تلاش ها جهت توقف جنگ ادامه می دهیم. بورل خاطر 
نشان کرد اتحادیه اروپا بر باز شدن کریدور بشر دوستانه برای کمک به غیرنظامیان غزه تاکید دارد. بورل همچنین بر نقش 

مهم ایران در کاهش تنش ها در منطقه تاکید کرد و به لزوم حل موضوعات کنسولی میان ایران و اتحادیه اروپا اشاره نمود.
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گزیده خبر

واردات کشنده با عمر کمتر از 
۵ سال یا زیر ۱۰ سال؛ کدام 

مجاز است؟ 

پس از اعلام نیاز کشــور به خودروهای سنگین و تطبیق آن با میزان تولید 
داخلی آن ها، در حالی که به نظر می رســید نیاز به واردات این خودروها تا 
پایان امسال نباشد، اما مجلس با تصویب بند الحاقی ۱ ماده ۵۹ لایحه برنامه 
هفتم، این اجازه را به دولت داد تا به مالکان اتوبوس و کشــنده جاده ای با 
سن بیش از ۲۵ سال، مجوز واردات اتوبوس و کشنده جاده ای با سن کمتر 
از ۱۰ سال داده شود؛ این در حالیست که در آیین نامه خودروهای وارداتی، 
تاکید شــده که کشنده وارداتی بایستی سن کمتر از پنج سال داشته باشد.

به گزارش ایســنا، اواخر مرداد ماه، هیات وزیران به پیشنهاد وزارتخانه های 
صمت و اقتصاد و همچنین سازمان برنامه و بودجه و به استناد اصل یکصد و 
سی و هشتم قانون اساسی و بند )ص( تبصره)۷( قانون بودجه سال ۱۴۰۲، 
آیین نامه ثبت سفارش واردات انواع کشنده، کامیون، اتوبوس، مینی بوس و 
ون را با هدف پاســخگویی به نیاز حمل ونقل درون شهری و برون شهری و 
همچنین رفع نیازهای بخش صنعــت و تولید و رفع انحصار، تصویب کرد.

بر اساس این آیین نامه خودروهای وارداتی بایستی دارای استانداردهای لازم 
بر اســاس قوانین مربوطه را داشته و سن خودرو بر مبنای سال ساخت، در 
زمان ورود به کشور باید کمتر از پنج سال باشد؛ همچنین دارا بودن حدود 
آلایندگی مجاز بر اساس قوانین و مقررات از دیگر شرایط برای خودروهای 
وارداتی اســت و منابع ارزی مورد نیاز هم از ســوی بانک مرکزی تعیین و 
ابلاغ می شــود.پس از تصویب این آیین نامــه، اوایل مهر ماه بود که موضوع 
۵۰۰۰ کشــنده های وارداتی موجود در گمرک تهــران به میان آمد و طی 
بازدیدی که رئیس ســازمان توسعه تجارت، دادستان کل کشور و دادستان 
اســتان تهران از اداره کل گمرک تهران داشــتند، مهدی ضیغمی )رئیس 
سازمان توســعه تجارت( از ترخیص کامیون های کِشنده تا شهریور ماه بر 
اساس برنامه ریزی های انجام شده، خبر داد و گفت: سازمان راهدای از اوایل 
سال گذشته، متولی واردات کِشنده ها بوده است اما پس از مدتی این وظیفه 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت منتقل شد؛ بعد از این تغییرات و همچنین 
پیش آمدن بحث های مربوط به اسقاط، سردرگمی هایی برای صاحبان کالا 
ایجاد و ســبب شد تعداد قابل توجهی کشــنده وارد گمرکات کشور شود 
که فاقد ثبت ســفارش بود یا اگر هم ثبت ســفارش داشتند در اصلاح آن 
دچار چالش شده بودند.یادآوری می شود که در ۲۵ مرداد مصوبه ای با هدف 
همکاری حداکثری وزارت صمت، بانک مرکزی و گمرک برای ثبت سفارش 
و ترخیص کِشنده های استاندارد، تصویب شد.این در حالیست یک روز قبل 
از ایــن بازدید، معاون صنایع و حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در نامه ای خطاب به رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران، ضمن اشاره به 
قانون حداکثر استفاده از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای 
ایرانی، میزان نیاز اعلام شده به خودروهای سنگین توسط سازمان راهداری 
و همچنین برنامه تولید سال جاری را اعلام کرد که بر اساس آن، با توجه به 
تولید بیش از نیاز برای خودروهای کشنده با بارگیر غیرثابت و ون مسافری، 
احتمالا نیاز به واردات این خودروها تا پایان سال جاری نداشته باشیم.اما روز  
)یکشنبه ۲۳ مهر ماه(، نمایندگان مجلس شورای اسلامی، در جریان ادامه 
رسیدگی به گزارش کمیسیون تلفیق لایحه برنامه هفتم، گزارش کمیسیون 
تلفیق در خصوص لایحه برنامه هفتم توســعه را بررسی کرده و جزء ۲ بند 
ث ماده ۵۶ لایحه برنامه را تصویب کردند که بر اســاس آن، وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موظف است با لحاظ ظرفیت سالانه تولید داخل، نسبت به 
صدور مجوز واردات کشــنده های ریلی با سن کمتر از ۱۵ سال )با اولویت 
کشــنده های نو( اقدام کند. و به دنبال این مصوبه، )دوشنبه ۲۴ مهر ماه(، 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی بند الحاقی ۱ ماده ۵۹ لایحه برنامه هفتم 
توســعه را تصویب کرده و بر اساس آن به دولت اجازه دادند به ازای اسقاط 
هر دستگاه اتوبوس و کشنده جاده ای بالای ۲۵ سال نسبت به اعطای مجوز 
واردات اتوبوس و دستگاه کشنده جاده ای با سن کمتر از ۱۰ سال به مالک 
کشــنده اقدام کند. آیین نامه اجرائی این بند با در نظر گرفتن مشوق های 
لازم از جمله اعطای تخفیف در عوارض گمرکی حداکثر ظرف ســه ماه از 
لازم الاجرا شــدن این قانون به تصویب هیأت وزیران خواهد رسید.در این 
جلسه، رئیس مجلس شورای اسلامی ضمن اینکه اصلاح شبکه حمل ونقل و 
نوسازی این ناوگان را یک ضرورت برای صرفه جویی در مصرف انرژی، امنیت 
جاده ها و افزایش حجم ترانزیت کالا اعلام کرده، در رابطه با بند لایحه مذکور 
در مورد اعطای مجوز واردات اتوبوس و کشــنده های کارکرده با عمر کمتر 
از ۱۰ ســال به کشور، اظهار کرد: این بند از لایحه با قانونی که مدتی پیش 
در زمینه واردات خودروهای کارکرده در مجلس شــورای اسلامی تصویب 
شد، دو تفاوت دارد؛ در اینجا ذکر شده است که به ازای اسقاط هر دستگاه، 
می توان واردات انجام داد؛  اما در قانونی که قبلا تصویب شــده، الزامی برای 
اسقاط وجود ندارد که به البته به اعتقاد بنده به ضرر محیط زیست و مصرف 
ســوخت بوده اما به هر روی مجلس در این زمینه تصمیم گرفت.همچنین 
حسن لطفی- عضو کمیســیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی- نیز در 
جلســه روز گذشته مجلس بر ضرورت توجه به کیفیت و پایین آوردن سن 
اسقاط خودروها تاکید کرد و گفت: با توجه به آمار تصادفات جاده ای سالانه 
۱۶ هزار کشــته و بیش از ۶۰ هزار آسیب دیده و معلول بر جای می گذارد، 
چرا باید واردات خودرو را به اسقاط خودروهایی با سن بالای ۲۵ سال منوط 
کنیم؟ ســالیانه این آمار تلفات جاده ای و آسیب دیدگی بار مالی زیادی به 
کشور تحمیل می کند؛ بنابراین بایستی خودروهایی با کیفیت تر و سنی کمتر 
داشته باشیم.شایان ذکر است که براساس جدولی که ستاد نوسازی ناوگان و 
اسقاط خودروهای فرسوده ارائه کرده است، به ترتیب، برای هر موتورسیکلت 
معادل یک هفتم گواهی اسقاط، سواری شخصی یک گواهی، تاکسی معادل 
دو گواهی، ون نوع M۱ )تا ۸ مســافر و تناژ حمل بار تا ۱.۵ تن( معادل سه 
گواهی، مینی بوس و ون نوع M۲ )حداکثر ۱ + ۱۶ مســافر و تناژ حمل بار تا 
پنج تن( معادل پنج گواهی، اتوبوس شهری و بین شهری ۱۴ گواهی، وانت 
یــک تن و پایین تر دو گواهــی، وانت بالاتر از یک تن و کامیونت ۲ تا ۶ تن 
ســه گواهی، کامیون سبک ۶ تا ۱۰ تن پنج گواهی، کامیون متوسط ۱۰ تا 
۲۶ تن ۱۲ گواهی، کامیون ســنگین ۲۶ تن و بالاتر ۱۴ گواهی و در نهایت 

کامیون کشنده معادل ۱۶ گواهی اسقاط نیاز دارند.

/توسعه همکاری های ایران و بلاروس/

چشم انداز همکاری تجاری و صنعتی با بلاروس
هفته گذشته برگزاری کمیسیون مشترک ایران و بلاروس 
منجر به برنامه ریزی دولت برای دستیابی به حجم تجاری 
۴۰۰ میلیون دلاری دو کشور تا دو سال آینده شد و حالا 
بخش خصوصی دو کشور نیز  هدف مراودات تجاری خود 
را رسیدن به سطح یک میلیارد دلار در سال قرار داده اند.به 
گزارش ایسنا،  در سی امین سالگرد روابط ایران و جمهوری 
بلاروس،  محمد مخبر صبح امروز )سه شنبه( محمد مخبر،  
معاون اول رئیس جمهوری،  برای دیدار با رئیس جمهوری، 
نخســت وزیر و دیگر مقامات عالی رتبه بلاروس تهران را 
به مقصد مینسک ترک کرد.هفته گذشته هم شانزدهمین 
اجلاس کمیســیون مشــترک ایران با بلاروس با ریاست 
»عباس علی آبادی« وزیر صنعــت، معدن و تجارت ایران 
و با حضور »الکســاندر راگوژنیک« وزیر صنعت جمهوری 
بلاروس، »ایوان اسملگین« معاون وزیر کشاورزی و خواربار 
و »دمیتری کالتســوف« سفیر و »دنیس ازدوروف« رایزن 
بازرگانی این کشور در تهران برگزار شد.توسعه همکاری ها 
در حوزه هــای صــادرات و واردات محصولات و تجهیزات 
کشاورزی، ماشین آلات معدنی و حمل و نقل عمومی، دارو 
و تجهیزات پزشــکی، محصولات پتروشیمی و زمینه های 
ورزشی از مهمترین موضوعات مطرح شده در این نشست 
میان مســوولان ارشد دو کشــور بود.همچنین، ضیغمی، 
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران، در این اجلاس 
ابراز امیدواری کرد توافق های صورت گرفته در کمیسیون 
مشترک ایران و بلاروس منجر به دستیابی به حجم تجاری 
۴۰۰ میلیون دلاری دو کشــور تا دو ســال آینده شود.از 
طرف دیگر روز گذشــته اتاق بازرگانی تهران در همایش 
بررسی فرصت های توســعه روابط تجاری ایران و بلاروس 

میزبــان یک هیئت تجــاری از اتــاق بازرگانی و صنعت 
مینســک بود. این همایش اندکی پس از برگزاری اجلاس 
کمیسیون مشترک دو کشور بین نمایندگان دولتی ایران و 
بلاروس برپا شد. در این همایش دو طرف نسبت به توسعه 
همکاری هــای اقتصادی و مراودات تجــاری تاکید کردند 
و پس از مراســم افتتاحیه، فعالان اقتصادی دو طرف در 

گفت وگوهای مستقیم به بررسی پتانسیل ها و فرصت های 
همکاری پرداختند.بر اســاس اظهارات نابشکو سرگئی - 
رئیس اتاق بازرگانی و صنعت مینسک - در جلسه با اتاق 
بازرگانی تهران، بلاروس با ۹ میلیون نفر جمعیت از صنعت 
پیشرفته ای برخوردار بوده و ارزش مراودات تجاری آن به 
۷۶.۹ میلیارد دلار می رســد. همچنین یکی از مزیت های 

صنعتی این کشور خودروسازی است. در اصل خودروسازی 
بلاروس، صنعتی پیشــرو به شمار می آید و در تولید انواع 
خودروهای سواری و کشنده فعال است. بلاروس در تولید 
محصولات پتروشیمی، چوب، مواد اولیه تولید مبل و کاغذ 
و البته مواد غذایی نیز توسعه پیدا کرده است؛ به طوری که 
بلاروس اکنون در میان ۱۰ کشور تولیدکننده روغن کلزا 
قرار دارد. گردشــگری سلامت، گردشگری ورزش، شکار و 
گردشــگری صنعتی نیز جزو مزیت های بــلاروس برای 
گسترش ســطح همکاری ها با ایران است.آخرین وضعیت 
تجارت ایران با بلاروسدر مجموع در همایش تجاری ایران و 
بلاروس یک یادداشت تفاهم همکاری بین دو اتاق به امضا 
رسید و دو کشور هدف مراودات تجاری خود را رسیدن به 
سطح یک میلیارد دلار در سال قرار داده اند.  گفتنی است 
بر اســاس آمارهای موجود در شش ماهه امسال صادرات 
ایران به کل کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا ۷۶۰ میلیون 
دلار و ســهم بلاروس از این رقم فقط ۹ میلیون دلار بوده 
اســت. همچنین کل واردات ایران از کشورهای اوراسیا در 
مدت یاد شــده یک میلیارد و ۲۹ میلیون دلار و ســهم 
بلاروس از این میزان، ۳۷ میلیون دلار بوده است.در سال 
گذشته نیز صادرات ایران به بلاروس و واردات از این کشور 
بــه ترتیب ۱۵ و ۴۴ میلیون دلار بوده اســت. بنابراین در 
مجموع در ســال ۱۴۰۱ حجم تجاری ایران و بلاروس ۵۹ 
میلیون دلار بوده که حــالا در بخش دولتی برای افزایش 
این رقم بــه ۴۰۰ میلیون دلار و در بخش خصوصی برای 

رساندن آن به یک میلیارد دلار برنامه ریزی شده است.

روسیه اولین مشتری 
طلای سبز ایران

طبق اعلام گمرک، صادرات پســته با ســه درصد افزایش در 
نیمه اول امسال به ۱۳۷ میلیون دلار رسید.به گزارش ایسنا، 
میزان وزنی صادرات پسته در شش ماهه سال جاری ۲۰ هزار 
تن بوده که در مقایســه با مدت مشابه سال قبل هفت درصد 
افزایش را نشــان می دهد.بر اساس این گزارش، ۱۱ درصد از 
ارزش کل صادرات محصولات کشاورزی و ۰.۵۷ درصد ارزش 
کل صادرات غیر نفتی در شــش ماهه سال جاری به صادرات 
پسته اختصاص داشت.در این مدت بیشترین میزان صادرات 
پسته به مقصد کشورهای فدراســیون روسیه با ۲۸ میلیون 
دلار، آلمــان با ۱۳.۱ میلیون دلار، امارات متحده عربی با ۱۳ 
میلیون دلار، هند با ۱۲.۸ میلیون دلار و قرقیزستان با ۱۲.۵ 
میلیون دلار بوده اســت.در مجموع ۵۷.۷ درصد از ارزش کل 
صادرات پسته در شش ماهه ســال جاری به این پنج کشور 
صادر شده است.همچنین گمرکاتی که آمار بیشترین میزان 
صادرات پسته در شش ماهه سال جاری را به خود اختصاص 
دادند، گمرکات مشــهد بــا ۳۳ میلیــون دلار، منطقه ویژه 
اقتصادی رفسنجان با ۲۶ میلیون دلار، منطقه ویژه اقتصادی 
ســیرجان با ۲۱ میلیون دلار، غرب تهران با ۲۰ میلیون دلار، 
کرمان با ۱۱ میلیون دلار، شهید رجایی و جلفا هر کدام با ۹ 
میلیــون دلار و گمرک تبریز نیز با چهار میلیون دلار میزبان 

صادرات این محصول کشاورزی بوده اند.

معاون بانک مرکزی:

ذخایر ارزی ایران در حال افزایش است

معاون بانک مرکزی با اشاره به رشد متوازن بخش های مختلف اقتصادی ایران و افزایش تاب آوری 
اقتصاد کشــورمان در برابر شوک های اخیر جهانی گفت: وضعیت ذخایر ارزی ایران به دلیل رشد 
صادرات نفتی و غیرنفتی در حال افزایش است و ایران بدهی خارجی ندارد.به گزارش ایسنا، محمد 
شیریجیان طی سخنانی در نشست معاونین و مدیران بانک های مرکزی کشورهای حوزه خاورمیانه 
و آســیای مرکزی صندوق بین المللی پول )MENAP( با اشــاره به تلاش بسیاری از کشورها برای 
کاهش تورم با ابزارها و سیاســت های مختلف پولی اظهــار کرد: روند قابل توجه کاهش تورم در 
شــاخص  قیمت مصرف کننده )CPI( و شــاخص قیمت تولید کننده )PPI( در ایران نیز آغاز شده 
است.معاون اقتصادی بانک مرکزی تصریح کرد: در ماه  های اخیر و با تثبیت ارزش ریال، فشارهای 
تورمی تا حدودی تعدیل شــده اســت. با این وجود، سیاســت های تنظیمی بانک مرکزی برای 
اطمینان از روند کاهش تورم به سطوح مناسب و هدف گذاری شده، به ویژه به دلیل افزایش تقاضا 
و رونق فعالیت های داخلی، همچنان پابرجا خواهد ماند.شــیریجیان در ادامه سخنان خود تأکید 

کرد: وضعیت کنونی اقتصاد ایران با وجود شوک های اخیر جهانی، نسبت به قبل بهبود یافته است 
و فعالیت های اقتصادی در مســیر رونق قرار دارد بطوریکه تولید ناخالص داخلی حقیقی در سال 
۲۰۲۲، به میزان چهار درصد رشد کرد و نرخ رشد آن در سه ماهه اول و دوم سال ۲۰۲۳ به ترتیب 
به ۵.۳ و ۶.۲ درصد افزایش یافت. علاوه بر این، تحقق رشــد در بخش های مختلف اقتصادی و به 
صورت متوازن بوده اســت.معاون اقتصادی بانک مرکزی همچنین خاطرنشان کرد: با وجود بهبود 
قوی اقتصادی، در مواجهه با مخاطرات اقتصادی نیز برنامه های مختلفی طرح ریزی شده است و 
بانک مرکزی با توجه به شرایط کنونی، ریسک های ثبات مالی ناشی از آسیب پذیری های سیستم 
را به دقت رصد می کند. وی افزود: بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران اقدامات مدیریت جریان 
ســرمایه )CFM( برای تعدیل کاهش نرخ ارز و حفاظت از سیســتم مالی را به اجرا گذاشته است. 
همچنین این بانک نظارت خود بر شــبکه بانکی را تقویت کرده و اصلاح بانک ها با هدف تحقق 

میزان استاندارد شاخص های مالی استاندارد در دستور کار بانک مرکزی قرار دارد.

شــاخص کل بورس امروز رشد حدود ۱۳ هزار واحدی را نســبت به دیروز تجربه کرد و روی دو 
میلیون و ۳۱ هزار واحد ایســتاد. به گزارش ایســنا، شاخص کل بورس امروز )۲۵ مهرماه( با رشد 
۱۳ هزار و ۹۲ واحدی به بیش از دو میلیون و ۳۱ هزار  واحد رسید. شاخص کل با معیار هم وزن 
نیز افزایش ۳۱۶۸ واحدی نسبت به روز گذشته داشت و رقم ۶۸۹ هزار و ۹۴۹ واحد را ثبت کرد. 
در ایــن بازار بیش از ۲۸۶ هزار معامله به ارزش ۴۲ هزار و ۹۲۰ میلیارد ریال انجام شــد. در این 
بازار پالایش نفت اصفهان، پالایش نفت تهران، پالایش نفت بندرعباس، معدنی و صنعتی گل گهر، 
معدنی  و صنعتی چادرملو، سرمایه گذاری تامین اجتماعی و سرمایه گذاری صنایع  شیمیایی  ایران 
جزو نمادهای بازار ســرمایه بودند که بیشــترین تاثیر را روی شاخص کل بورس داشتند که همه 
این نمادها روند صعودی را تجربه کردند. همچنین در بازار امروز سرمایه شاخص کل فرابورس نیز 
رشد ۱۲۹ واحدی نسبت به روز گذشته اتفاق افتاد و این عدد روی ۲۵ هزار و ۲۸۷ واحد ایستاد. 

در این بازار نیز بیش از ۱۶۲ هزار معامله به ارزشی بالغ بر ۳۷ هزار و ۴۱ میلیارد ریال انجام شد.

سرمایه گذاری مالی سپهر صادرات، پلیمر آریا ساسول، پالایش نفت لاوان، پتروشیمی تندگویان، 
مدیریــت انرژی امید تابان هور، ایران خودرو دیزل و فولاد هرمزگان جنوب تاثیرگذارترین نمادها 
بر شاخص کل فرابورس در بازار امروز بودند که همه نمادهای مذکور به غیر از ایران خودرو دیزل 

روند صعودی را نسبت به روز گذشته خود داشتند.

طبق اعلام ســخنگوی دولت، قرار است تغییراتی در دهک بندی یارانه بگیران به صدک تغییر کند، اما به گفته این مقام مسئول 
خبری از افزایش یارانه ها نیست.به گزارش ایسنا، در ماه های گذشته مسئله احتمال تغییراتی در دهک بندی یارانه بگیران و البته 
برخی گمانه ها نیز درباره احتمال افزایش مبلغ یارانه ها مطرح شده بود. علی بهادری جهرمی - سخنگوی دولت - امروز در نشست 
خبری خود ضمن تکذیب افزایش یارانه ها اینگونه ماجرا را توضیح داد که یارانه نه افزایش می یابد، نه شــیوه پرداخت آن تغییر 
می کند و فقط شیوه دهک بندی به صدک بندی ارتقا می یابد.ویبه گفته وی، به جای اینکه از نظر مالی در ۱۰ دهک باشد، هر دهک 
به ۱۰ دهک تقسیم می شود و اینگونه به صورت دقیق و به صورت صدک تقسیم می شود.سیده طیبه حسینی - سخنگوی سازمان 
هدفمندسازی یارانه ها - نیز در این باره در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: تا این لحظه خبری از تغییر در مبلغ یارانه یا یارانه بگیران 
نیست و فعلا برنامه ای در دستور کار قرار ندارد.طبق آنچه سخنگوی سازمان هدفمندسازی یارانه ها اعلام کرده، تنها مسئله ای که 
پیش از این نیز در دستور کار قرار داشته، این بوده است که به جای دهک بندی، صدک بندی اتفاق خواهد افتاد؛ به این معنی که هر دهک خود به ۱۰ قسمت تقسیم خواهد 
شد و این مسئله نیز با هدف شناسایی بهتر در دستور کار قرار گرفته است.با توجه به موضوعات مطرح شده در این زمینه و تغییر در دهک بندی ها، به نظر می رسد احتمال اعمال 

تغییراتی در فهرست یارانه بگیران وجود دارد که البته تا این لحظه از سوی مسئولان به صورت رسمی اعلام نشده است.

معاون وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی از تلاش برای اصلاح ماده ۱۰ قانون کار و رفع دغدغه امنیت شغلی کارگران خبر داد.
به گزارش ایسنا، موضوع امنیت شغلی یکی از مطالبات اصلی و دغدغه های مهم کارگران در طول سالهای اخیر بوده که در صیانت 
از نیروی کار، ثبات شغلی و افزایش انگیزه کار اثرگذار است.در قوانین کشور اعم از قانون کار، قانون تامین اجتماعی و آیین نامه های 
مربوط به آن نیز به منظور جلوگیری از به خطر افتادن اشــتغال کارگران و حمایت از نیروهای کار در برابر اخراج و تعدیل و از 
دســت دادن شــغل، مقرراتی وضع شده اســت.وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به منظور حمایت از نیروی کار و حفظ امنیت 
شغلی کارگران، نسبت به تشکیل کمیته امنیت شغلی اقدام کرده که مباحث مربوط به حوزه روابط کار، حفظ اشتغال کارگران 

و قراردادهای کار را در آن بررسی می کند.در همین راستا علی حسین رعیتی فرد ـ معاون روابط کار وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی از تشکیل کمیته  امنیت شغلی خبر داده و 
گفته است: در راستای کاهش نگرانی کارگران به یک اولویت رسیده ایم که ماده ۱۰ قانون کار را اصلاح و دغدغه ها در حوزه امنیت شغلی کارگران را برطرف کنیم.وی معتقد است 
که یکی از راه های تحقق عدالت اجتماعی، تنظیم روابط بین کارگر و کارفرماست و تنظیم این روابط موجب می شود با حفظ چارچوب، سیاست های بخش تولید به اجرا درآید و 
دغدغه ها کاهش یابد.به گفته معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی امنیت شغلی از جمله پیگیری های وزیر کار است و وزارت کار به عنوان یک قوه حاکمیتی در حوزه روابط کار 
در تلاش است که با تنظیم روابط میان کارگر و کارفرما این مسایل به خوبی انجام شود.رعیتی فرد، کارگران و کارفرمایان را دو بال پرواز در تولید توصیف کرده و معتقد است: تعادل 

روابط بین کارگران و کارفرمایان باعث ایجاد انگیزه می شود و اگر در هر بخشی از این دو رکن مشکلی به وجود آید، تولید به سر منزل مقصود نمی رسد.

تلاش برای رفع دغدغه امنیت شغلی کارگراناحتمال تغییر در سیستم یارانه بگیران

افزایش ۱۳ هزار واحدی شاخص بورس
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»پروکســیما قنطورس«)Proxima Centauri( نزدیکترین ستاره به 
خورشــید است که در صورت فلکی قنطورس در فاصله تقریبا ۳۸ 
تریلیون)هزار میلیارد( کیلومتری از خورشــید قرار دارد.به گزارش 
ایسنا و به نقل از آی ای، پروکسیما قنطورس یک ستاره کوتوله قرمز 
کوچک اســت که در سال ۱۹۱۵ کشف شد. در ادامه با ۹ حقیقت 
جالب در مورد این ستاره آشنا می شویم. پروکسیما قنطورس یک 
ســتاره کوچک است که کمی بیشــتر از ۴.۲ سال نوری یا تقریبا 
۳۹ تریلیون کیلومتر از خورشــید فاصلــه دارد و در صورت فلکی 
قنطورس قرار گرفته و از نیمکره جنوبی زمین قابل مشاهده است. 
این ستاره در ســال ۱۹۱۵ توسط ستاره شناس اسکاتلندی رابرت 
اینس)Robert Innes( کشــف شــد. نزدیکی آن به زمین به عنوان 
بخشــی از منظومه ستاره ای آلفا قنطورس، مدت هاست کنجکاوی 
اخترشناسان و دانشمندان را برانگیخته است. در ادامه، ما نگاهی به 
۹ مورد از جذاب ترین حقایق در مورد نزدیک ترین همسایه ستاره ای 
خود می اندازیم. نزدیکترین ســتاره شــناخته شده به خورشید ما 
پروکسیما قنطورس به دلیل نزدیکی به زمین و منظومه شمسی، 
توجه ستاره شناسان را به خود جلب کرده و رویاهای اکتشاف بین 
ستاره ای را نیز تقویت کرده است. این ستاره در فاصله کمی بیش 
از ۴.۲ ســال نوری از خورشید، نزدیکترین ســتاره ای است که ما 
می شناسیم. موقعیت آن به عنوان نزدیکترین همسایه ستاره ای ما 
فرصتی منحصر به فرد برای مطالعه پدیده های ستاره ای از نزدیک 
فراهــم می کند. با این حال، به رغــم این جذابیت، انجام ماموریت 
سرنشین دار به پروکسیما قنطورس در حال حاضر فراتر از توانایی ما 
است و حتی با خوش بینانه ترین پیش بینی ها، رسیدن به آن چندین 
دهه طول می کشــد. به رغم نزدیکی، درخشان ترین ستاره آسمان 
نیست پروکسیما قنطورس با وجود نزدیکی به زمین، آنقدر کم نور 
است که با چشم غیر مسلح دیده نمی شود. درخشندگی این ستاره 
در کل طیف الکترومغناطیســی تنها حدود ۰.۱۶ درصد نسبت به 
نور خورشید است.با این حال، هنگامی که فقط در طیف نور مرئی 
مشاهده می شود، کم نورتر نیز به نظر می رسد و درخشندگی آن به 
تنها ۰.۰۰۵۶ درصد از نور خورشید می رسد.این بدان معنی است که 
پروکسیما قنطورس در مقایسه با خورشید انرژی کمتری را به شکل 
نور منتشــر می کند. بیش از ۸۵ درصد از انرژی ساطع شده توسط 
آن به شکل تابش مادون قرمز است.باید به این نکته اشاره کرد که 
پروکسیما قنطورس یک ستاره کوتوله قرمز است و این ستارگان به 
درخشندگی کمتر و دمای سردتر در مقایسه با ستاره های کوتوله 
زرد مانند خورشید شناخته شده اند. این درخشندگی کاهش یافته 
یکی از دلایلی اســت که پروکسیما قنطورس در آسمان بسیار کم 
نورتر اســت و با چشم غیر مســلح از زمین قابل مشاهده نیست.

یک ستاره کوتوله قرمز کم جرم پروکسیما قنطورس تحت عنوان 
کوتوله قرمز دســته بندی می شــود که با عنوان کوتوله نوع M نیز 
شناخته می شوند. کوتوله های سرخ در مقایسه با ستاره های بزرگ تر 
مانند خورشــید جرم نسبتا کمی دارند. آنها ظاهری مایل به سرخ 
دارند و طول عمر بیشــتری نسبت به ســتاره های بزرگ تر دارند. 
 M کوتوله های قرمز سردترین ستاره های دنباله اصلی با نوع طیفی
و دمای سطحی حدود ۲۰۰۰ تا ۳۵۰۰ کلوین هستند.کوتوله های 
قرمز رایج ترین انواع ستاره در جهان به حساب می آیند، اما به دلیل 
درخشندگی کم، اغلب به سختی قابل تشخیص هستند. برآوردها 
نشان می دهد که ســه چهارم ستارگان کهکشان ما را کوتوله های 
قرمز تشکیل داده اند.عضوی از منظومه ستاره ای آلفا قنطورس آلفا 
قنطورس یک منظومه ستاره ای سه گانه متشکل از آلفا قنطورس، 
آلفا قنطورس B و C اســت. آلفا قنطورس A و B، هر دو ســتارگان 
خورشید مانندی هستند که منظومه ستاره ای دوتایی آلفا قنطورس 
AB را تشکیل می دهند که به صورت یک ستاره با چشم غیرمسلح 
دیده می شوند.این منظومه ستاره ای دوتایی درخشان ترین منظومه 
دوتایی در صورت فلکی قنطورس و ســومین منظومه درخشان در 
آسمان شب پس از شــباهنگ)Sirius( و سهیل )Canopus( است. 
آلفا قنطورس A کمی بیشتر از خورشید یعنی ۱.۱ برابر جرم آن و 
 B ۱.۵ برابر درخشندگی آن را داراست، در حالی که آلفا قنطورس
کوچک تر و ســردتر است و ۰.۹ برابر جرم خورشید و کمتر از ۰.۵ 
برابر درخشندگی آن را دارد. آن ها یک مدار بیضی شکل غیرعادی 
با یک دوره مداری ۷۹ ساله مشترک دارند، به طوری که فاصله بین 
آنها تغییر می کند و از فاصله حدود بین پلوتون و خورشید تا تقریبا 
فاصله بین زحل و خورشید متغیر اســت. فعالیت شراره ای مکرر. 
پروکسیما قنطورس به دلیل فعالیت مکرر شراره ای شناخته شده 
است. شراره  به آزاد شدن ناگهانی انرژی و نور از لایه بیرونی ستاره 
گفته می شود. این پدیده در کوتوله های قرمز بیشتر دیده می شود.

۹ حقیقت جالب در مورد نزدیک ترین 
ستاره  همسایه خورشید

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

قسم به قلم!

نیسان دایز ۲۰۲۴ با پیشرانه ۶۶۰ سی سی و قیمت ۱۰ هزار دلار معرفی شد

نیســان از خودروی کلاس Kei دایز ۲۰۲۴ رونمایی کرد. این خودرو مطابق قوانین کشــور ژاپن از پیشرانه ۶۶۰ سی سی استفاده می کند 
و قیمــت کمتر از ۱۰ هزار دلار دارد. همان طور که می دانیــد خودروهای Kei در ژاپن محبوبیت زیادی دارند. این محصولات کوچک اما 
کاربردی مختص بازار داخلی هستند و یکی از اصلی ترین بازیگران این کلاس نیسان دایز نام دارد که برای مدل ۲۰۲۴ به روز شده است. 
پررنگ ترین تغییر دایز ۲۰۲۴ را می توان بهبود طراحی ظاهری آن دانســت. اولین نکته ای که در برخورد با نیســان دایز ۲۰۲۴ نمایان 
می شود طراحی جدید آن است. جلوپنجره خودرو کاملًا بازنگری شده و طرح V موشن مشهور نیسان در آن دیده می شود. برای افرادی که 
 X مدل های وی استار را سفارش می دهند، تغییرات دیگری همچون تریم کرومی و سپر عقب متفاوت وجود خواهد داشت؛ اما تریم های
و S به خاطر همان جلوپنجره یاد شده، چراغ های جلوی جدید و دیگر به روزرسانی های کوچک ظاهر مدرن تری دارند. نیسان برای تکمیل 

بهبودهای ظاهری دایز ۲۰۲۴ رینگ های ۱۴ اینچی آلومینیومی را نیز در مدل  های وی استار معرفی کرده است.

طارمی هدیه زمستانی مدیران اینتر به اینزاگی
گاتزتادلواسپورت اعلام کرد مدیران اینتر مهدی طارمی را در زمستان به خدمت خواهند گرفت تا در اینتر به میدان برود.به گزارش 
ایســنا، نسخه امروز روزنامه گاتزتا دلو اســپورت در صفحه اول به بررسی مذاکرات اینتر برای آوردن مهدی طارمی به نراتزوری 
پرداخت. نام مهاجم پورتو در تابستان نیز مطرح شد و اکنون با توجه به اینکه او در تابستان قراردادش به پایان می رسد، طارمی 
می تواند ۶ ماه قبل از پایان قراردادش، مذارکات رسمی را برای پیوستن به تیمی دیگر از سر بگیرد . با توجه به اینکه او در تابستان 
می تواند به صورت مجانی از پورتو برود، ســران این تیــم پرتغالی برای جلوگیری از ضرر مالی به احتمال زیاد مخالفی با رفتن 
طارمی در زمستان نداشته باشند. گاتزتادلواسپورت طارمی را هدیه زمستانی مدیران اینتر به اینزاگی قلمداد کرد که می تواند در 
کوران رقابت ها خط حمله اینتر را تقویت کند. طارمی در سال ۲۰۲۰ به پورتو پیوست و به سرعت خود را به عنوان یکی از بهترین 
مهاجمان لیگ پرتغال معرفی کرد. او هم چنین چندین بار در لیگ قهرمانان اروپا را تحت تاثیر قرار داد و یک بار یک گل شگفت 

انگیز قیچی برگردان مقابل چلسی به ثمر رساند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب پرده
کتاب پرده با عنــوان فرعی آخرین پرونده ی هرکول 
پوآرو اثری از نویســنده مشهور، آگاتا گریستی است. 
کتابی که نویسنده مایل بود بعد از مرگش منتشر شود 
و سال های سال آن را نزد خود نگه داشت. اما یکباره 
تصمیم اش را عوض کــرد و در نهایت کتاب را چاپ 
کرد. کتابی که بــه مجموعه کارآگاهی هرکول پوآرو 
خاتمه داد و همان طور که از عنوان مشــخص است، 
آخرین پرونده پوآرو است. آگاتا کریستی، با نام اصلی 
آگاتا مری کلاریسا کریستی، در ۱۵ سپتامبر ۱۸۹۰ 
در انگستان به دنیا آمد و در ۱۲ ژانویه ۱۹۷۶ از دنیا 
رفت. کریستی شهرتش را مدیون خلق مجموعه های 
جنایی – کارآگاهی خانم مارپل و کارآگاه پوآرو است، 
مجموعه هایی که از حیث طراحی، پی رنگ های رازآلود و گره های فراوانی دارند و حل آن ها نیز به 
افرادی نابغه و چیره دست صورت می گیرد. این مجموعه ها باعث شد آگاتا کریستی لقب »ملکه ی 
جنایت« را دریافت کند و در کنار شکسپیر یکی از پرفروش ترین نویسنده های تاریخ شود. آخرین 
پرونــده هرکول پوآرو، هزارتوی تاریک قتلی مرموز اســت و در مکانی اتفاق می افتد که او اولین 
پرونده اش را در آنجا انجام داد. خانه ای ییلاقی به نام »استایلز« که اکنون به کلی تغییر کرده است. 
آرتور هیســتینگز، دوست و همراه همیشگی پوآرو، در کمال ناباوری نامه از او دریافت می کند تا 
به اســتایلز بیاید که اکنون به مهمانخانه بدل شده است. جودیت، دختر هیستینگز، نیز در آنجا 
حضور دارد و به نظر می رسد این دعوت برای تجدید دیدار و گذراندن اوقاتی خوش است اما پوآرو 
خیلی سریع موضوع را برای هیستینگز روشن می کند: »آمده ام این جا تا قاتلی را به دام بیندازم.«

ناصر چشم آذر
ناصر چشــم آذر، مرد شــریف موســیقی ایران، 
کارکشــته در خلق، تنظیم و اجرای موسیقی به 
تاریخ دهم دیماه یک هزار و ســیصد و بیست و 
نه ۱۳۲۹ ه.ش در شــهر اردبیل و در خانواده ای 
هنری بپا به عرصه وجود نهاد. او در سالها فعالیت 
خود برای بسیاری از خوانندگان معروف، قطعات 
جــاودان و ماندگاری را ســاخت. خلق ملودی از 
کوزه درون او تا واپســین لحظات عمر میتراوید 
و از آنجا که اکثر قریــب به اتفاق آثار او، همگی 
مردمی پســند و متناسب با طبع و ذوق مردم در 
دوران های مختلــف زمانی بودند؛ تبدیل به یک 
چهره محبوب و دوســت داشتنی بین مردم شد 
و ایــن موهبت را همواره با مردمی بودن و تواضع 
خود قدر نهاد. او علاوه بر آهنگسازی و تنظیم، نوازنده سازهایی همچون آکاردئون، سینث سایزر 
و البته پیانو بود. تعدادی از قطعات نوازندگی او با پیانو، شهرتی جهانی یافته و از او یک موزیسن 
بین المللی ساخته است. او از پیشگامان استفاده از سازهای الکترونیک است. وی در موسیقی فیلم 
آوازه بلندی دارد و موسیقی تعداد زیادی از فیلمهای سینمایی بر عهده او بوده است. ناصر چشم 
آذر فرزند تار نوازی معروف به نام اســماعیل چشــم آذر بود. پدر او نیز علاوه بر نوازندگی با علم 
و تئوری موســیقی آشنا بود و سواد موسیقیایی او باعث شد تا دو پسر خود را با مقدمات تئوری 

موسیقی آشنا کند.

فرهنگ

/ کارهای شــبکه نمایش خانگی تلخنــد. بهروز مفید 
از تهیــه کنندگان قدیمی تلویزیــون که این روزها در 
حال ساخت ســریال »مهیار عیار« ـ سریالی تاریخی 
در دوره صفویه ـ اســت، درباره افزایش ساخت سریال 
های تاریخی و شــباهت آنها به هم می گوید: با توجه 
بــه محدودیت های فضاســازی و بودجه ها که عمدتا 
اغلب کارها در شــهرک غزالی ســاخته می شــوند، 
فضاهای ســریالها به هم نزدیک شــده انــد. هنوز در 
فضای ســنتی دهه ۷۰ هســتیم و در همان جایی که 
»هزار دستان« تصویربرداری شده، پس از دهه ها همان 
جا تصویربرداری می کنیم و معنی آن این اســت که از 
فضای روز فاصله خیلی زیادی داریم.بهروز مفید ـ تهیه 
کننده »مهیار عیار« ـ در گفت و گویی با ایسنا، درباره 
ساخت سریال جدیدش و اینکه چه روایتی تاریخی دارد 
که آن را از سایر سریال های تاریخی جدا می کند؟ توضیح داد: سریال »مهیار عیار« بر اساس طرح 
اولیه آن داستان راهزنی است که بر اثر اتفاقاتی توسط یک جوانمرد وساطت می شود و در او تحول 
ایجاد می شــود و راه زندگی اش تغییر می کند و در ادامه داستان هر بار اتفاقاتی با توجه به ویژگی 
های فردی این شخصیت که مهیار عیار نام دارد، صورت می گیرد. مقطعی که انتخاب شد را در دوران 
صفویه دیدیم تا به آن به آن بهانه گریزی هم به بخشی از تاریخ تمدنی خودمان بزنیم. مواردی از جمله 
حضور جهانگردان خارجی در کشورمان، نوع فضایی که در آن مقطع تاریخی وجود داشته و ...؛ تلاش 
شــده است به شکل زیرپوســتی به این موضوعات پرداخته شود و خود اینها بهانه ای است که نقبی 
هم به تاریخ تمدنی مان داشته باشیم. او که تهیه سریال هایی چون »زیرزمین«، »گمشده«، »پروانه 
ها«، »محکومین« و »هشت و نیم دقیقه« را عهده دار بوده، درباره دلایل گرایش سازندگان به سریال 
های تاریخی اظهار کرد: این میزان گرایش را نمی دانم و معتقدم دوز ساخت کارهای تاریخی کمی 
بیش از اندازه شده و منِ سازنده این اتفاق را برای کار خودمان یک آفت می دانم. ذائقه مخاطب این 
است که در کنار سریال های روز، در مقاطعی از کار تاریخی استفاده شود، ولی با توجه به محدودیت 
های فضاسازی و بودجه، عمدتا کارها در شهرک غزالی ساخته می شوند و به دلیل همین محدویت 

ها فضاهای سریال ها به هم نزدیک می شوند.

هنوز در لوکیشن »هزاردستان« سریال می سازیم!
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